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OSTRAVA Devět výzkumných
týmů v oblasti biomedicíny, přírod-
ních věd a behaviorálního zdraví
má v blízké budoucnosti využívat
vědeckovýzkumné centrum LER-
CO, jehož stavba za 700milionů ko-
run včera začala.
Celkově má projekt Life & Envi-

ronment Research Center Ostrava,
takzvané LERCO, vyjít na 1,8 miliar-
dy korun.
„Pracovali jsme dva roky na tom,

abychom se dostali do tohoto
bodu, tedy zahájení stavby budovy
výzkumného centra,“ konstatoval
duchovní otecmyšlenky RomanHá-
jek z Ostravské univerzity. „Stavba
je důležitým krokem k cíli. A tím je
vybudování vědeckých týmů, které
budou své úkoly řešit ve špičkovém
zázemí a konkurenceschopném
prostředí.“
Na jednotlivých projektech by se

v budoucnuměli v rámci centra po-
tkávat nejen zástupci Ostravské uni-
verzity, ale třeba i Vysoké školy
báňské – Technické univerzity Ost-
rava, Fakultní nemocnice Ostrava
a zahraniční vědci.
„Tento projekt je pro lékařskou

fakultu důležitý také tím, že i na
základě jeho výsledků budeme po-
suzováni při reakreditaci v roce
2026,“ vysvětlil další očekávaný pří-

nos děkan lékařské fakulty Rasti-
slav Maďar.
Financování zajišťuje Operační

program Spravedlivá transformace
Evropské unie zaměřený na projek-
ty v regionech postižených v minu-
losti i současnosti těžbou uhlí.
Do Moravskoslezského kraje by

takto mělo zamířit na 19 miliard ko-
run. Přípravy by už měly být u kon-
ce. Ale nejsou.
„Pro kraj je alokováno zhruba

devatenáct miliard korun, proto

lze předpokládat, že se nepodaří
uskutečnit všechny plány,“ konsta-
tovalamluvčí kraje Nikola Birkleno-
vá. „Vše tedy závisí nejen na kvalitě
jednotlivých projektů, ale také na
tom, zda na ně v uvozovkách zbu-
dou peníze. Důležitou roli hraje
i čas a právě fáze příprav, ve které
se jednotlivé projekty nacházejí.“
Už nyní je víceméně jasné, na kte-

ré akce peníze zřejmě nevyjdou.
„Projekt Černá kostka (Moravsko-

slezská vědecká knihovna – pozn.

red.)má již rozhodnutí o poskytnu-
tí dotace, LERCO je před vydáním
rozhodnutí v řádu dnů,“ přiblížila
připravenost jednotlivých záměrů
Dominika Pospíšilová z tiskového
odboru ministerstva životního pro-
středí. „Další projekty, u nichž ko-
mise souhlasila s výhradou, musí
ještě doložit požadované doplňují-
cí informace, poté jim může být
rozhodnutí také vydáno. Jedná se
o Refresh, CEPIS, POHO, TPA
a CVE.“

Teprve nyní míří ke schvalování
na krajské úrovni projekty Cirk-
Arena a Trautom. Zástupci záměrů
MUSEum+, Podolupark a Educati-
on District podali své žádosti až
v prosinci, takže jsou na počátku
procesu hodnocení. Tím je vícemé-
ně dáno, které záměry mají ještě
šanci uspět a které už ne.
Do poněkud specifického postave-

ní se dostal projekt Eden, slibující
stavbu výzkumného a výukového
centra nedaleko Karviné. U něj trva-
jí nejasnosti ohledně způsobu pla-
cení provozu.
„Projekt Eden byl odeslán k po-

souzení veřejné podpory Evropské
komisi, lhůta pro posouzení bude
končit v březnu,“ vysvětlila Domini-
ka Pospíšilová. „Nejde o posouzení
způsobilosti projektu z pohledu
podmínek našeho programu, ale
o jeho finanční stránku vzhledem
k plánovaným aktivitám. U projek-
tů takto ověřujeme, že návrh řešení
problematiky veřejné podpory,
a tím i míry dotace, tedy financova-
ného podílu, je správný.“
Ve zkratce jde o to, zda lze pro-

jekt postavený z dotačních peněz
dále provozovat i za pomoci dotací
a vstupného, což je podmínka Slez-
ské univerzity Opava, která by si
ztrátový provoz Edenu nemohla do-
volit.
Seznam projektů zařazených do

fondu spravedlivé transformace
má i své odpůrce. K těm nejhlasitěj-
ším patří krajská zastupitelka za
Piráty Zuzana Klusová. Podle ní ne-
měly peníze mířit jen na výzkumná
centra, ale více i do sociální oblasti.

OSTRAVA Společnost Liberty ob-
novuje provozy, které se obejdou
bez Tamehu. Po měsíc trvající výlu-
ce se do ostravské huti Liberty mo-
hou začít vracet první ze zhruba
šesti tisíc zaměstnanců, kteří měli
nucené volno.
Zástupci huti je poslali domů

poté, co kvůli neplacení faktur ze
strany Liberty Ostrava musela pře-
rušit provoz tamní elektrárna
společnosti Tameh dodáva-
jící huti jak elektřinu, tak
teplo.
To se nyní šéfům

Liberty Ostrava podaři-
lo částečně obejít, našli
jiného dodavatele.
Doma totiž byli zaměst-

nanci velké části provozů
hlavně z hygienických důvodů,
jelikož budovy nebylo jak vytápět,
zajistit nešla ani teplá voda do
šaten a podobně.
„Ve spolupráci se společností Veo-

lia jsme obnovili vytápění provozu
Válcovny plochých výrobků a jeho
sociální budovy. Zaměstnanci toho-
to provozu se vrátí do práce dvacá-
tého třetího ledna a přidají se k za-
městnancům provozu Důlních oce-
lových výztuží, kteří pracují už od
minulého čtvrtka,“ konstatovala
mluvčí hutě Kateřina Zajíčková.
Návrat do práce se zatím týká jen

několika stovek pracovníků. Drtivá
většina zbývajících zůstává doma
nejméně do dalšího týdne.
„Dokud nebude vyřešena situace

se společností Tameh Czech, nelze
znovu spustit vysokou pec a ocelár-
nu. Proto zůstane většina zaměst-
nanců na takzvaných jiných překáž-
kách na straně zaměstnavatele, a to
do dvacátého devátého ledna, kdy

budeme informovat o dalším
vývoji,“ doplnila mluvčí
Liberty.

„Je to první vlaštovka
na oživení firmy, ale je
před námi ještě dlouhá
cesta,“ komentoval ná-
vrat prvních zaměstnan-

ců odborový předák Petr
Slanina. „Snad se to zlepší,

byli jsme ubezpečeni, že se jedná
na nejvyšší úrovni akcionářů obou
firem, ale dokud neuvidíme pode-
psanou dohodu, musíme být opatr-
ní.“
Představitelé společnosti Tameh

možnou brzkou dohodu nepředpo-
kládají.
„Liberty Ostrava je v jednání s Ta-

mehem velice pasivní, takže se
rokování nikam neposouvají,“ kon-
statoval mluvčí Tamehu Patrik
Schober s tím, že Liberty ze svého
dluhu 1,2 miliardy korun ještě nic
nezaplatila.

MORAVSKOSLEZSKÝ KRAJ
V Beskydech i Jeseníkách přibývají
fotopointy, tedy designové lavičky,
fotorámy a různé dřevěné kon-
strukce, které mají zatraktivnit ná-
vštěvní místa.
Loni se objevily na Lysé hoře

u Bezručovy chaty, na Ondřejníku
u roubenky a v Karlově Studánce.
Nově je lidé najdou například

v areálu Lodičky Dokořán v Karvi-
né, v Krnově u rozhledny Cvilín,
u Slezské Harty v Leskovci nad Mo-
ravicí, ale i ve Vrbně pod Pradě-
dem, kde je na třech atraktivních
místech s výhledem nechali umístit
pracovníci vrbenské radnice.
„Zatím jsme zprovoznili dva ze tří

fotopointů, a to vysokou houpačku
v místní části Mnichov a obří židli
nad modrou turistickou trasou ve-
doucí z Vrbna do Ludvíkova,“ sděli-
la manažerka projektů Vrbna pod
PradědemMonika Návojová.
Dodala, že u houpačky nyní bu-

dou měnit závěsná lana za řetězy.
„A k židli ještě doplníme dřevěná
madla kvůli bezpečnosti, jelikož

sestup z ní je promalé děti obtížněj-
ší.“
Jako třetí fotopoint se město roz-

hodlo vybudovat opět houpačku,
a to nad Mirkovým pramenem pod
Sokolskou chatou.
„V tuto chvíli jemísto bez houpač-

ky, neboť musíme rám lépe ukot-
vit,“ uvedla Monika Návojová.

Od výletníchmíst, za jejichž insta-
laci město zaplatilo přes 220 tisíc
korun, si radní slibují zatraktivnění
okolního prostředí a vyšší návštěv-
nost turistů.
„Věříme také, že přimějeme ně-

které věkové skupiny našich obyva-
tel k většímu pohybu,“ podotkla
Návojová.
Další fotopointy, tentokrát ve tva-

ru srdcí, nechávají napříč krajem in-
stalovat zaměstnanci Centrály ces-
tovního ruchu Moravskoslezského
kraje.
„Inspirovali jsme se v zahraničí

a věříme, že fotopointy přispějí ke
zvýšení návštěvnosti a stanou semi-
lou, doslova srdeční připomínkou
míst, na která se budou lidé rádi
vracet,“ uvedlamluvčí centrály Klá-
ra Kohutová s tím, že vznik dalších
výletních míst je jen otázkou času.
„Lokality vybíráme napříč regio-
nem a volíme města a obce, jejichž
zástupci jsou ochotni srdce na
svých pozemcích umístit a pře-
vzít,“ sdělila Kohutová. „Někdy
nám nabízejí i spolufinancování –
jako například tento měsíc předsta-
vitelé Bruntálu.“
Reakce turistů na nové fotopoin-

ty jsou různorodé. Někteří by v ho-
rách raději viděli nedotčenou kraji-
nu, podle jiných jde o příjemné
zpestření, které oceňují především
amatérští fotografové.
Podle Pavla Jurka z olomouckého

pracoviště Agentury ochrany příro-
dy a krajiny České republiky nové
instalace designových laviček
a rámů nevadí ani ochráncům pří-
rody, pokud jsou postaveny a umís-
těny citlivě a v souladu se zákony.

Stavba zahájena V areálu Lékařské fakulty Ostravské univerzity vOstravě-Vítkovicích včera začala stavba velkého vědecko-výzkumného centra.
Projekt Life & Environment Research Center Ostrava, takzvané LERCO, vyjde na zhruba 700milionů korun. Foto: Adolf Horsinka
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„Inspirovali jsme se
v zahraničí a věříme,
že fotopointy přispějí
ke zvýšení
návštěvnosti.“
Klára Kohutová
Centrála cestovního ruchu kraje

1,2miliardy

„Projekt Eden byl
odeslán k posouzení
Evropské komisi,
lhůta končí v březnu.“
Dominika Pospíšilová
Ministerstvo životního prostředí

Moravskoslezský kraj

Za lyžaři musely
letět vrtulníky
Dvě těžká zranění na sjezdovkách
ve stejnou dobu museli v neděli
řešit moravskoslezští záchranáři.
„Nejprve vyjížděli k dvaapadesátile-
té ženě v Kopřivné na Bruntálsku,
která po střetu s dalším lyžařem
utrpěla poranění v oblasti hrudní-
ku a zad. K šetrnému transportu
potřebovali vrtulník. Ten ostravský
však mezitím vzlétl na pomoc
zraněné snowboardistce na Bílé,“
popsal rušný víkend záchranářů
jejich mluvčí Lukáš Humpl.
„O zásah jsme proto požádali letec-
kou posádku z Olomouce, ta se
o přepravu postarala.“ (sta)

Třinec

Lidé rozhodnou
o osudu garáží
Co s areály garáží, které v minulos-
ti stavbaři postavili pro obyvatele
sídlišť, chce rozhodnout třinecký
magistrát. „Mnohé již svýmmajite-
lům neslouží k parkování, ale spíše
jako dílny nebo skladiště. Chceme
zjistit případné možnosti využití.
K tomu nám pomůže i anketa, jak
pro majitele garáží, tak i pro ty,
kteří by o ně měli zájem,“ řekl
mluvčí třineckéhomagistrátu Stani-
slav Cieslar. (sta)

POHO
PROMĚNA

Stavbaři začali
v Ostravě
budovat
výzkumné
centrum za 700
milionů korun.
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Do Liberty se začínají
vracet zaměstnanci

Na atraktivních místech kraje
přibývají turistické fotopointy


